

WAT WII NIID

SEDNEY S. SUÁREZ GORDON
SELNICH VIVAS HURTADO

Julia fahn Providence seh: “Nombadi no nuo, egzakli wat dehn de du wid fi wi laif”. Di bifuor die maanin a di sikstiin a Novemba a 2020 harikien Iota dischrai fi wi huom, di arkipelago a San Andres, Providence ahn Kethleena. Di presens a di senchral govament onli pail op porvors koluonyal chriks ahn pramis we dehn kyaa komplai. Di koloni iina dis aakipelago no don, kanchrieri tu dat, ih jos bil op iina vayolens ahn abandonment. Di vairos a di kolonaiza, we dehn put iina di luokal autoriti dem, promuot fi wi eksotaiz fi wi tingz ahn fi bii kierles wid di anseschral nalij. Dis giem da wan gud bizniz fi di pipl dem we liv aaf a sel laif. Di kyapital stil de ignuor di anseschral nalij fahn di piipl we sprout wid di sii ahn wid di lan. Fi wi Raizal piipl nit ahn ontwain tu di worl fahn di siiflowa rizorv. Fahn rait deh so wi waa ansa tu di kraisis a sivilizieshan. Wi niid wan diisant hous, wi difen Kriol ahn wi prizorv di Afrikan memori no fi moles di wan dem we diminish wi, bot bikaaz wi si se, dis da wan wie fi hiil, dong tu fi di wan dem we haraas wi. Bot dehn no mek wii bii autonomos nar dehn waa hier di Naansi wod dem. Wi waa go bak tu shier az wi griet-granpieranz, weh wi kuda ge uova advorsiti ahn selebriet di bort ahn di det iina komyuniti, iivn in di midis a big difarensis. ■

“Nadie sabe exactamente qué están haciendo con nuestras vidas”, dice Julia de Providencia. La madrugada del 16 de noviembre de 2020 el huracán Iota arrasó nuestro hogar, el archipiélago de San Andrés, Providencia y Santa Catalina. La presencia del gobierno central solo acumuló promesas incumplidas y artimañas coloniales perversas. La colonización del Archipiélago no ha cesado, por el contrario, ha aumentado en intervenciones, violencias y abandonos. El virus del colonizador, inoculado en las autoridades locales, promueve la exotización de lo propio y el desprecio por lo ancestral. Este juego constituye un negocio rentable para los mercaderes de la vida. La capital sigue desconociendo la sabiduría ancestral de un pueblo que germina con el mar y la tierra. Nuestro pueblo raizal se teje y desteje con el mundo desde la *siiflowa*. Desde allí queremos dar respuestas a las crisis civilizatorias. Queremos una vivienda digna, defendemos la lengua kriol y preservamos la memoria de africanía no por fastidiar a quienes nos inferiorizan, sino porque son formas de sanación, aún para los victimarios. Pero ni nos dejan ser autónomos ni nos permiten enseñarles la palabra de Anansi. Queremos volver al *shier* de las abuelas, donde podíamos superar las adversidades y celebrar el nacimiento y la muerte en comunidad, aún en medio de grandes diferencias. ■